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Pełny zapis przebiegu posiedzenia

Komisji Kultury Fizycznej, Sportu i Turystyki 

– podkomisji stałej do spraw sportów nieolimpijskich 
(nr 2)
14 września 2022 r.
Podkomisja stała do spraw sportów nieolimpijskich, obradująca pod przewodnic-
twem posła Mariusza Kałużnego (PiS), przewodniczącego podkomisji, rozpa-
trzyła:

– projektu planu pracy podkomisji na okres od 1 września do 31 grudnia 
2022 r.

W posiedzeniu udział wzięli pracownicy Kancelarii Sejmu: Krzysztof Majer, Mariusz Pawełczyk  
– z sekretariatu Komisji w Biurze Komisji Sejmowych.

Przewodniczący poseł Mariusz Kałużny (PiS):
Dzień  dobry. Bardzo  serdecznie witam wszystkich na posiedzeniu  podkomisji  stałej 
do spraw sportów nieolimpijskich. Otwieram posiedzenie naszej podkomisji. Stwierdzam 
kworum. Witam serdecznie wszystkich państwa posłów. Informuję, że porządek dzienny 
został państwu dostarczony. Czy są do niego uwagi? Dziś mamy zająć się planem pracy 
podkomisji stałej w okresie od września do końca grudnia tego roku. Czy ktoś ma jakieś 
uwagi do porządku obrad? Nie słyszę. Porządek dzienny uważam za przyjęty.
Tak jak powiedziałem, przewidujemy rozpatrzenie projektu planu pracy podkomi-

sji stałej do spraw sportów nieolimpijskich na okres od 1 września do 31 grudnia 2022 
roku. Przystępujemy do realizacji porządku dziennego obrad Komisji. Plan pracy został 
państwu dostarczony e-mailowo, dzięki naszemu sekretariatowi. Przygotowany został 
przez panią poseł Niemczyk, za co serdecznie dziękuję. 
Otwieram dyskusję. Czy ktoś ma jakieś uwagi lub propozycje, abyśmy ustalili taki 

plan pracy, który by nas wszystkich satysfakcjonował?

Poseł Małgorzata Niemczyk (KO):
Dzień dobry. Panie przewodniczący, myślę o rozszerzeniu tego planu pracy. Nie chcia-
łam wrzucać więcej tematów sama, bo liczyłam na pozostałych członków podkomisji, 
ale widzę, że są tu tylko zaproponowane przeze mnie tematy. Proponuję, abyśmy w paź-
dzierniku  razem z sumo  zaprosili  na spotkanie Polski Komitet  Sportów Nieolimpij-
skich (PKSN), bo chyba od nich powinniśmy zacząć. W listopadzie, poza rozpatrzeniem 
informacji i zasad finansowania z MSiT moglibyśmy zapraszać poszczególne związki – 
np. unihokej, squash, na kolejne parkrun, freerun, nordic walking, aby systematycznie 
ich brać, np. po dwa związki na jedno posiedzenie, a może po dwa podmioty.

Przewodniczący poseł Mariusz Kałużny (PiS):
Zastanawiam się  jak to rozwiązać technicznie, bo rzeczywiście chciałbym dodać dwa 
punkty – tak jak powiedziała pani poseł, zaprosić PKSN i porozmawiać z nimi na pierw-
szym posiedzeniu. Jeśli chodzi o te związki, warto przyjąć logikę, aby były dwa lub jeden 
i rozłożyć to oczywiście do końca kadencji, bo do grudnia ich wszystkich nie zdążymy 
zaprosić. Czekam na propozycje od was. W listopadzie chciałbym jeszcze zaprosić przed-
stawicieli Centralnego Ośrodka Sportu, jeśli chodzi o ośrodki przygotowań olimpijskich 
i porozmawiać o ich przygotowaniu i o ofercie względem związków nieolimpijskich. Jeśli 
dobrze się orientuję, kontaktowali się ze mną dyrektorzy COS, którzy twierdzą, że są już 
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dość duże środki z ministerstwa, które otrzymali na zakup i wyposażenie obiektów spor-
towych. Konsultowali ze mną jak to widzimy w kontekście związków nieolimpijskich. 
Warto, abyśmy mieli rozeznanie i spotkali się z nimi. Proszę, głos ma pan poseł Drabek.

Poseł Przemysław Drabek (PiS):
Panie przewodniczący, nie chciałem również dopisywać nic do tego planu, bo jest koniec 
roku i to półrocze jest dość ciasne z terminami, aby wszystko zdążyć zrobić, ale faktycznie 
w perspektywie chciałbym zaproponować hokej na rolkach. To jest temat bardzo istotny 
i ważny. Pytanie – czy łączyć to ze wszystkimi sportami rolkowymi, czy wyciągnąć ten 
element? To kwestia do dyskusji. Mówimy o infrastrukturze i ewentualnym przygotowa-
niu miejsc, gdzie ten sport można w sposób dobry i bezpieczny przygotować. Nie wszędzie 
i nie wszystkie miejsca, które posiadają lodowiska mają odpowiednie maty, które można 
byłoby zabezpieczyć, proponując np. program rządowy wspierający tego typu inicjatywę, 
czyli zabezpieczenie lodowisk i umożliwienie treningu hokeja na rolkach.

Przewodniczący poseł Mariusz Kałużny (PiS):
Dobrze, czyli jak rozumiem poszlibyśmy taką drogą, że na początku zawsze byłby jeden 
ogólny temat i drugi – sytuacja w danej dyscyplinie sportu, związku. Tak byśmy to uło-
żyli. Czyli konkretnie – w październiku w pkt 1 spotkanie z przedstawicielami PKSN 
i w pkt 2 już konkretna sytuacja, jeśli chodzi o związek sumo. Tak by wyglądał paździer-
nik. Dobrze. W listopadzie zrobilibyśmy np…

Poseł Mieczysław Baszko (PiS):
Czy mogę zgłosić uwagę przy okazji sumo?

Przewodniczący poseł Mariusz Kałużny (PiS):
Proszę.

Poseł Mieczysław Baszko (PiS):
Jeszcze w ubiegłej kadencji zgłaszałem, że są sporty nieolimpijskie które bardzo prężnie 
się rozwijają. Czy szanowni posłowie słyszeli coś o takiej odmianie zapasów – Koluch-
styl? Od razu wam powiem, że w tej dyscyplinie trenują w 64 państwach, a twórcą jej 
jest Polak z Białegostoku. Sport uprawia na zawodach 1200 dzieci i młodzieży. Teraz 
22 września będą po raz siódmy mistrzostwa Polski. To jest potęga. Byli zapaśnicy, jak 
Sandurski, to moi koledzy, którzy na olimpiadę do Aten wyjeżdżali z Sokółki. Nie mamy 
sekcji zapaśniczej, ale miałem takich kolegów w szkole średniej. Przykładowo taekwondo 
i pan Łoboda z Lublina, Zbyszek Bujak, wykładowca na akademii. Studiowałem z nimi, 
jestem z tego  samego  rocznika. Cały  czas mówią,  że trzeba  trochę  to posegregować, 
bo przyjdzie człowiek z dyscypliny, gdzie łapią motyle i będzie mówił przy sumo. Oni chcą 
pokazać, że nie tylko mogą ubiegać się o środki finansowe z ministerstwa, ale że ustawa 
– liczę, że taka ustawa będzie – o sportach nieolimpijskich usystematyzuje ich uczest-
nictwo w wyjazdach międzynarodowych.

Przewodniczący poseł Mariusz Kałużny (PiS):
Dobrze. Pani pośle, tylko czy wspólnie z sumo tego dnia to wszystko naraz?

Poseł Mieczysław Baszko (PiS):
To będzie 15 minut prezentacji i więcej nie dawajmy, bo cały rok będziemy zbierali…

Poseł Małgorzata Niemczyk (KO):
Panie pośle, dlaczego jako pierwszy dałam Polski Związek Sumo? Bo niedawno w Kroto-
szynie odbyły się mistrzostwa Europy. Nasza reprezentacja zdobyła tam około 25 medali, 
na The World Games, które były ostatnio też dwa razy mocno medalowo się uplasowali-
śmy. Wiem, że oni są w stanie nam zgłosić albo dużo rozwiązań, albo wiele spraw, które 
my powinniśmy rozwiązać, jeśli chodzi o zasady finansowania itp. Nie chcę nic narzucać. 
Jako drugi temat dałam dlatego zasady finansowania ministerstwa, abyśmy dokładnie 
wiedzieli,  jak jesteśmy w stanie z tymi wszystkimi związkami współpracować,  jak im 
pomóc,  jakie problemy nam zgłaszają, abyśmy wiedzieli  jak ewentualnie ze środków 
budżetowych finansować szkolenie medalistów, stypendia, albo jak rozwijać ten sport 
w takiej formie jak mamy szkolne ośrodki siatkarskie, Program upowszechniania tenisa. 
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Może będziemy w stanie stworzyć program upowszechniania sportów nieolimpijskich. 
W ramach tego możemy zrobić osobny, dedykowany program dla wszystkich związków 
nieolimpijskich. Tylko tłumaczę,  skąd moja propozycja  tych dwóch tematów. Na ten 
moment, w grudniu może być za wcześnie na ustawę o sporcie  i można  ją przesunąć 
na kolejne półrocze, aby wtedy nad tym popracować, gdy już będziemy po kilku spotka-
niach ze związkami. Może wtedy też będziemy mieli większą wiedzę na ten temat.

Poseł Mieczysław Baszko (PiS):
Panie przewodniczący, jeśli można, podtrzymuję propozycję, aby połączyć oba tematy. Nie 
ukrywam, że w sumo jest silna ekipa z Podlasia i spod Kielc. Mówię o tych chłopakach 
z klubu. Na pewno myślimy o tych samych. Oni też mocno prosili o spotkanie. Koluchstyl 
to coś nowego. Dużo dzieci i młodzieży to trenuje. To potęga. Niech pokażą piętnastominu-
tową prezentację. Taekwondo jest sprawdzone. Znają szczegóły. Można ich połączyć. Sumo 
też jest od lat. Można wtedy pokazać coś nowego, co się tworzy i niech mają piętnastomi-
nutowe prezentacje. Jeszcze można dać zadanie dodatkowe: jakiej pomocy oczekują, gdzie 
są problemy, dlaczego są zapisani jako sporty nieolimpijskie? Niektóre problemy możemy 
rozwiązać bezfinansowo. Jeśli należą do PKOl lub przy nim są – tak jest w przypadku nie-
których dyscyplin nieolimpijskich, tak jak taekwondo, a mieli mi napisać 5 punktów, które 
miałem przedstawić, przepraszam, że przedłużą, niech napiszą nam w pigułce jak możemy 
pomóc. Oni oczekują od lat rozwiązań i to bardzo dobrze, że jest podkomisja, bo będzie 
bardzo twórcza, panie przewodniczący. Proponuję…

Przewodniczący poseł Mariusz Kałużny (PiS):
Jeśli będziemy na podkomisji trzymali pewną dyscyplinę, możemy zrobić to przy sumo.

Poseł Mieczysław Baszko (PiS):
Po 15 minut, aby pokazać ewolucję w sporcie.

Przewodniczący poseł Mariusz Kałużny (PiS):
Do mnie co jakiś czas puka jujitsu ze swoimi problemami. Można zaprosić sporty walki 
– ze 3–4.

Poseł Mieczysław Baszko (PiS):
Panie przewodniczący, nie spotkamy się ze wszystkimi, ale ciężko będzie, aby wszyscy 
przedstawili prezentacje. Trudno będzie nam potem usystematyzować naszą pracę.

Poseł Małgorzata Niemczyk (KO):
Myślę, że w pierwszej kolejności warto wziąć tych, którzy prężnie działają.

Poseł Mieczysław Baszko (PiS):
Po których to widać.

Poseł Małgorzata Niemczyk (KO):
A potem tych nowych.

Przewodniczący poseł Mariusz Kałużny (PiS):
Czyli mamy sumo, jujitsu i Koluchstyl. Te trzy w październiku. W listopadzie zrobiliby-
śmy rozpatrzenie informacji na temat zasad finansowania sportów nieolimpijskich oraz 
stypendiów i nagród sportowych, bo w tym zakresie są sporty rolkowe.

Poseł Mieczysław Baszko (PiS):
Zapraszam  na 24  września  do Suchowoli  na pierwsze  mistrzostwa  Polski  LZS 
na wrotkach.

Przewodniczący poseł Mariusz Kałużny (PiS):
Może te ustawowe rzeczy byśmy przenieśli  i w grudniu zrobilibyśmy ofertę COS dla 
sportów nieolimpijskich jako punkt pierwszy. Później moglibyśmy zaprosić jakąś dyscy-
plinę. Czy są jakieś propozycje?

Poseł Małgorzata Niemczyk (KO):
Weźmy biegowe i nordic walking.
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Poseł Mieczysław Baszko (PiS):
To jest na czasie. Starsi ludzie to uprawiają.

Poseł Małgorzata Niemczyk (KO):
Nie pamiętam, czy są jeszcze jakieś związki.

Przewodniczący poseł Mariusz Kałużny (PiS):
Pytanie: kto się do nas jeszcze dobija? Niektóre związki się z nami kontaktują i mają 
jakieś apele i potrzeby.

Poseł Małgorzata Niemczyk (KO):
W grudniu będą przed nowym sezonem i po zamknięciu starego. W grudniu propono-
wałabym związki związane z biegiem i chodzeniem – nordic walking, parkrun, freerun 
i jeśli jeszcze jakieś są, które działają w tej kategorii.

Przewodniczący poseł Mariusz Kałużny (PiS):
Wtedy  tylko  pamiętalibyśmy,  że rozpatrzenie  informacji  ministra  sportu  odnośnie 
do ustawy  i aspektów  dotyczących  sportów  nieolimpijskich  w ustawie  zrobilibyśmy 
na początku nowego roku, np. w styczniu.

Poseł Przemysław Drabek (PiS):
Mam prośbę. Jeśli zaprosimy zbyt wiele związków to tego nie opanujemy. Dlatego odno-
szę się do sportów rolkowych, bo uważam, że powinniśmy wziąć tylko Polski Związek 
Sportów Wrotkarskich, omówić temat. Jeśli pojawią się jakieś dodatkowe, to na kolej-
nych posiedzeniach w przyszłym roku uzupełnić te informacje. Jeśli zaprosimy różne 
podgrupki, jest kilka dyscyplin i pozapraszamy zbyt wiele klubów, nie będziemy mogli 
poświęcić temu wystarczająco dużo uwagi.

Przewodniczący poseł Mariusz Kałużny (PiS):
Oni nie są zorganizowani.

Poseł Przemysław Drabek (PiS):
Nie  są zorganizowani,  ale  funkcjonują  w stowarzyszeniach.  Trudno  ich  zapraszać. 
Skupiłbym się tylko na polskim związku i ewentualnie doprosił uczestników ostatnich 
mistrzostw świata w hokeju na rolkach, bo to była drużyna, którą wspierałem i pojechali 
na własny koszt.

Poseł Małgorzata Niemczyk (KO):
Unihokej, hokej na rolkach…

Poseł Przemysław Drabek (PiS):
To się klei w tym  jednym związku. Dobrze by było  zaprosić  związek  i np. 2–3 osoby 
reprezentujące poszczególne dyscypliny, albo niech ustalą swoich przedstawicieli. Jeśli 
pójdziemy za szeroko, to te posiedzenia mogą trwać 5–6 godzin, a mamy inne komisje. 
Wtedy nie skończymy.

Przewodniczący poseł Mariusz Kałużny (PiS):
Myślę, że jest zgoda. Tak zrobimy. Myślę, że mamy już wszystko. W grudniu mamy COS 
i sporty biegowe.

Poseł Małgorzata Niemczyk (KO):
Jeszcze przeczytałam, że w 2018 roku uruchomiono kanał  telewizyjny Non-Olympic 
TV. To cykl programów składający się z rozmów z mistrzami nieolimpijskimi, telewizja 
edukacyjna prowadząca działalność sportową i magazyn sportów nieolimpijskich przed-
stawiający poszczególne dyscypliny sportów nieolimpijskich działające na terenie całej 
Polski.

Poseł Mieczysław Baszko (PiS):
Nie zagłębiajmy się w to, myślę, że problematyka będzie podobna, poznamy te problemy.

Przewodniczący poseł Mariusz Kałużny (PiS):
Zobaczymy miesiąc po miesiącu, gdy to wystartuje. Myślę, że ta podkomisja naprawdę 
może  być  bardzo  dobrym  uzupełnieniem  głównej  Komisji,  bo nie  sposób  na głów-
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nej Komisji tych wszystkich spraw i problemów omówić. Tam z każdej strony można 
na sport patrzeć. Tu wzięliśmy uściślony obszar, który moim zdaniem jest bardzo cie-
kawy i są bardzo duże perspektywy przed nim. Wiele związków się bardzo dynamicznie 
rozwija i czuje, że nie ma odpowiedniego wsparcia, z całego systemu – nazwijmy to ogól-
nie. Warto tym się zająć. Myślę, że zamkniemy już dyskusję. Jeśli nie usłyszę sprzeciwu 
do tego planu pracy, to uznam, że jest przyjęty. Nie słyszę sprzeciwu. Plan pracy na okres 
od 1 września do 31 grudnia 2022 roku podkomisja przyjęła.
Nie ma innych punktów. Stwierdzam wyczerpanie porządku dziennego podkomisji. 

Bardzo serdecznie dziękuję wszystkim za udział. Zamykam posiedzenie.


